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Abstract

Adenoid  hypertrophy  is  a  common disorder  seen  in  children 

manifesting clinically  by  bilateral  nasal  block,  snoring during 

sleep, mouth breathing, and difficulty in breathing during sleep 

and sleepapnea.

 Due to non-cooperation by children for physical examination, 

often diagnosis is based mainly on radiological investigation. 

We conducted study to evaluate the relation between  clinical 

symptoms severity score In relation to the size of the adenoid 

with nasopharyngeal size.

The symptoms included for clinical severity scoring is bilateral 

nasal obstruction, mouth breathing, snoring during sleep, sleep 

apnea  (Frequent  awakening  during  sleep)  and  difficulty  in 

breathing during sleep.

 Each  symptom  was  graded  based  on  the  number  of  days 

affected in a week. 

Lateral  x-ray  Nasopharynx  investigation  was  done  for  the 

estimation  of  adenoid  and  nasopharyngeal  size.  50  patients 

were included in the study with 35 boys and 15 girls aged 4 to 

12 years, the clinical symptoms severity score correlated well 

with adenoid nasopharyngeal ratio (person correlation).
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The presence of statistically significant correlation between the 

Clinical  symptoms  severity  score  and  Adenoid-nasopharynx 

ratio,  according to the moral  standards of  moral  significance 

statistical sig, all of which were less than (0.05). So  significant 

correlation was observed between clinical  severity  score and 

adenoid nasopharynx ratio.

 Clinical  symptom  severity  score  is  a  valuable  tool  for  the 

prediction of significant adenoid hypertrophy.

مقدمة الدراسة

 إن مرض تضخم الزائدة  النففيه (اللحمية) من العتتللات  الشائعه والنتتشة  وسط الطففال و

 يةشخص سيةريةاً بأنفه انفسداد انففى عتلى الجانفبي و شخي أثنتاء النتوم بالضاافه للتنتفس من

الفم مع صعوبه فى التنتفس أثنتاء النتوم قد تصل الى توقف التنتفس أثنتاء النتوم.

 نفسبة الى عتدم تعاون الطففال أثنتاء الفحص الجسدي فى عتيادة  الطبيب فإن التشخيص غالبا

ما يةرتكز تماما عتلى الفحص الشعاعتى. 

  دراسة استطلعتية لتقييم العلقة ما بي درجة خطورة  العتراض السيةريةةلقد أجريةنتا

وعتلقتها بحجم الزائدة  النففية مع حجم البلعوم.
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 لقياس درجة خطورة  العتراض السيةريةة  تضمنتت الدراسة العتراض التالية:- النفسداد النففى

 شخي أثنتاء النتوم ,توقف التنتفس أثنتاء النتومالتنتفس من الفم أثنتاء النتوم ,العتلى الجانفبي ,

(الستيقاظ التكرر أثنتاء النتوم) ,صعوبة التنتفس أثنتاء النتوم..

 كل عترض من العتراض السيةريةة الت ذكرت  أعتله  قد صنتفت بنتاءا عتلى عتدد الايةام الت يةتكرر

فيها العرض خلل السبوع.

 تم إجراء فحص البلعوم النففى الجانفب بالشعه السينتية  لتقديةر حجم الزائدة  النففيه

ًا و35 مريةضا منتهم 50التضخمة والبلعوم, وقد تضمنتت الدراسة    بنتتا  كلهم من الفئة15 ولد

)  سنتة.12- 4العمريةة (

 وقد حدد مدى ارتباط درجة خطورة  العتراض السيةريةة  مع نفسبة  ضاخامة حجم الزائدة 

 personالنففية والبلعوم عتن طفريةق حساب القيمة الاحتمالية أو ما يةعرف بال (

correlation.فى عتلم الحصاء ( 

 ) بي كل0.05(ومن خلل نفتائج الدراسه الت تتمثل في معامل الارتباط الذي كان اقل 

 اتضح ان هنتالك ارتباط كبي بي مدي شدة  اعتراض تضخم اللحميه ونفسبة تضحمالتغيات  

اللحميه وحجم البلعوم الانففي. 

مرض تضخم الزائئئدة تعتب درجة خطورة  العتراض السيةريةة  أداة  مهمة للتنتبؤ بمدى خطورة    

(النففيه (اللحمية
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